
 

EH Bildu Araba 
araba.ehbildu.eus 

Arabako politika orokorreko osoko bilkura – 2021/09/28 

Kike Fernandez de Pinedo (EH Bildu Araba) 

Iazko politika orokorreko diskurtso guztietan gai bat errepikatu zen etengabe: COVIDak 
sortutako osasun krisia eta krisi sozioekonomikoa. Ematen zuen laster gaindituko 
genuela, baina, urte bat igarota, oraindik musukoa ez dugu kendu. Badakigu azken datuak 
baikorrak direla eta ekonomia Barne Produktu Gordina goraka egin duela zuloan erori 
ostean. Baina, ez dugu ahazten, hemen Araban bizitakoa. Mundu mailan eskualde gutxik 
jasan zuten hain gogor pandemiaren eragina. 2020ko martxotik maiatza bitartean 
gutxienez 357 pertsona hil ziren covidaren ondorioz, horietako asko 159, zahar 
egoitzetakoak. Gure zahar-etxe eta gainontzeko zerbitzu soziosanitarioak gainezka, itota 
egon ziren hainbat hilabetez, babes egokirik gabe eta PCRak egin gabe. Uste genuen honek 
ekarriko zuela Gobernuaren erreakzioa. Aldaketak emango zirela, baina lehen bezala 
gaude. Ez da ezer aldatu.   

Halere, krisi honek egunerokotasunari eusten dioten enplegu ikusezinen garrantzia 
erakutsi digu, baita enplegu horiek dituzten pertsonen bizi-baldintzak duintzeko beharra 
ere. Adineko pertsonak zaintzeko zerbitzuen gabeziak agerian geratu dira, pribatizatzeko 
urteetako joeraren ondorioz.  Zerbitzu publiko unibertsalek (osasuna, hezkuntza, 
zaintzak) duten garrantziaz, eta zerbitzu horiek defendatzeko, indartzeko eta 
profesionalen lan-baldintzak hobetzeko premia larriaz jabetu gara, baita pertsonala 
kolektiboa dela edo, feminismoak duela mende erdi baino gehiago aldarrikatu zuen 
bezala, pertsonala politikoa dela ere.  

Urte eta erdi honetan errealitatea ezagutu dugun bezala errotik aldatuko duen prozesua 
bizkortu egin da. Eraldaketa-prozesu sakonak, gure lurraldearen norabidea markatu eta 
hurrengo belaunaldien etorkizuneko ongizatea definituko dutenak. Arabako epe labur eta 
ertaineko erronken zerrenda luzea izan arren, gure ustez, hiru dira premiaz konpondu 
beharreko erronka nagusiak: ekoizpen- eta kontsumo-ereduaren eraldaketa, klima-
aldaketaren aurkako borrokaren trantsizio energetikoa eta kalitatezko zaintzen gizarte-
sistema berreskuratzeko trantsizioa. 
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Arlo sozioekonomikoan, EH Bildu izan da bakarra urteetan salatu duena zer arrisku 
zekartzan Arabako sare sozioekonomikoa erregai fosiletan oinarritutako transnazional 
gutxi batzuetan mende egoteak. Gaur egun, badirudi, diskurtsoan behintzat, adostasun 
zabala dagoela arlo horretan. Gure industria-ehuna hidrokarburoen mendeko sektoreen 
eraldaketetara (automobilgintza, aeronautika edo hodien fabrikazioa) egokitzeko 
alternatibak aktibatu behar ditugu, eta, aldi berean, ekoizpen-sarearen dibertsifikazioa 
bultzatu. Besteak beste, gure proposamenak dira mugikortasunerako bigarren 
belaunaldiko bateriak garatzea eta ekoiztea, lehengai kritikoak birziklatzea eta Arabako 
polo bioteknologikoa bultzatzea; guztiak jasota daude gero aipatuko dugun Ernaberri 
Aiaraldea planean. 

Foru Gobernuak, Urkulluren gobernuak bezalaxe, etengabe saltzen digute dena ondo 
doala. Ondo ez, oso ondo.  Zuen kudeaketak ez omen du parekorik Europan. Jendeak amen 
esan, eta lozorroan egotea nahi duzue. Baina jende asko gara ikusten dugunok 
Arabako gobernua gero eta kontserbadoreagoa, gero eta harroskoagoa, gero eta 
kaxkarragoa, gero eta agortuagoa eta nekatuagoa. 

Ayer como suele ser habitual sacó varios conejos de la chistera anunciando varios 
proyectos estrella. Bueno, en los días precedentes ya nos había anunciado varios vía 
prensa, un clásico de su gobierno. Titular estrella de ayer: vamos a hacer el mayor esfuerzo 
inversor de la historia de Diputación con 500 millones. ¿Concreción? Ninguna. ¿De dónde 
sacaré el dinero? No se sabe. ¿Habrá cambios en fiscalidad para aumentar ingresos? Ahora 
no toca. ¿Plazos? Para el 2025, o sea para la siguiente legislatura. Esto tiene un nombre: 
vender humo.  El objetivo está claro, aunque la gestión del día sea gris y no haya apenas 
iniciativas o novedades, se trata de bombardearnos con una lista de proyectos para dar la 
impresión de movimiento, de acción, de buena gobernanza. 

Pero de esos proyectos la mitad no son nuevos, los repite a modo de reventa un año sí y 
otro también. Y de los pocos nuevos, poca concreción por si acaso, porque lo que es 
materializarse ya es otra historia, no se sabe si será en esta, en la siguiente legislatura o 
una década más tarde. Y no exagero. Arabarren nos lo anunció en octubre del 2016 pero 
no se hará realidad hasta el 2023, 7 años después. Así que con suerte tendremos Arabarren 
2 para el 2027. Crearán otras 100 plazas privadas, a costa de destruir 139 plazas públicas 
en la residencia San Prudencio como ayer denunciaron los y las trabajadoras. Nos anunció 
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nuevas plazas para personas con discapacidad intelectual. Pero lo llevan anunciando 
desde el año 2016. Y lo de avanzar hacia otro modelo de servicios sociales necesita pasos 
concretos, no solo intenciones. Estamos trabajando dicen, Y nosotras y nosotros 
contestamos que seguimos esperando. Ekintza gehiago eta berba gutxiago. Politika 
efektista gutxiago eta eraginkortasun gehiago, mesedez. 

 Izan ere, legealdi hasieran iragarritako proiektu gehienak ez dira hasi ere egin. Faltan bota 
nuen atzokoan azaltzea zergatik ez da ia ezer egin legealdia hasi zenetik. Ez da nahikoa 
esatea autokritikoak gara. Gaizki egindakoa edo egin ez dena azaldu behar da, eta 
erantzukizunak eta okerrak onartu. Eta hori ez dugu sekula entzuten, Ezta atzoko 
diskurtsoan ere.  

Baina lehen esan bezala, errealitatea bestelakoa da. Zergatik diogu Gobernu hau okerrera 
egin duela, geldo eta geldi dagoela? Jarraian hainbat adibide emango ditut. Ez dira 
asmatuak, ez dira birtualak, alajaina! Egunero pairatzen eta ikusten ditugun kontuak 
dira.   

El primer ejemplo que refleja la inacción, mal gobierno y parálisis del territorio es la 
gobernanza, es decir, la forma en que este Gobierno Foral está gobernando. La anterior 
legislatura hubo momentos de colaboración y de encuentro. Obligado por los números, 
llegamos incluso a acuerdos presupuestarios los dos primeros años. El propio diputado 
reconocía la aportación y actitud constructiva de EH Bildu, y que a Araba le fue bien esos 
años. Izan ere, kolaboratzeko aukerak izan direnean, behin baino gehiagotan erakutsi 
dugu prest gaudela elkarlanerako eta akordioetara iristeko. Baina, legealdi honetan deus 
ez, ezer ez, PNV eta PSEren botoen batuketak gehiengo osoa ziurtatu zuenetik, ez 
oposizioko taldeei eta ezta eragile sozialei ere, ez zaigu inongo biderik eman ez 
elkarlanerako, ezta ekarpenak egiteko ere.  

Esto es todavía más grave porque hemos vivido una situación totalmente excepcional y 
en varios momentos dramática en año y medio de pandemia. A pesar de manifestar 
nuestra disposición a colaborar desde el primer día, a pesar de haber hecho decenas de 
propuestas, una y otra vez nos hemos encontrado con una puerta cerrada a cal y canto. A 
un diputado que nos hablaba continuamente de cogobernanza, pero que a la vez 
despreciaba nuestra colaboración y propuestas. Estamos muy aburridas y aburridos de 
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oírle hablar de veredas, auzolanes y cogobernanzas, mientras aplican a diario una 
gobernanza totalmente unilateral, cada vez menos abierta y más prepotente. 

Atzo Diputatu Nagusiak berriz aipatu zigun zalaparta handiz aurkeztutako Araba Helburu, 
kogobernantza eta arabarron parte hartzea bultzatzen omen duena. Prozesu parte 
hartzailea arabarron erdia ordezkatzen dugu Batzar Nagusietako oposizioa baztertuz? Ez 
da serioa, Parte hartzea ukatzea ez ezik, informazioa  bera era ukatzen zaigu. González 
jauna mila aldiz errepikatu dezakezu akordioak nahi dituzula, baina gero 
eta  sinesgarritasun gutxiago dituzte zure hitzek. Akordio bakarrak zure alderdikidekin 
lortu dituzu. Ekarpenen Legea adosteko 10 urte behar izan dituzue, erakunde 
guztietan   jeltzaleek agindu arren. 10 urte Arabarako akordio txarra lortzeko eta Arabako 
toki erakundeak  finantziazioa kaltetzeko, gainera. Bai udal gehienek onartu dute, baina 
adostasuna EAJko udalakekin baino ez duzue lortu. Benetan, gero eta gobernantza 
itxiagoa duzue, nabarmen okerrera egin du Foru Gobernu honek.  

Hau gutxi balitz, mingarriagoa suertatu da azken Osoko Bilkuran guk Miñaoko Haizearen 
Tunela bertako unibertsitateari lagatzeko proposamena aurkeztu, Gobernu Foralaren 
alderdiek kontra bozkatu, gero handik bi egunetara enteratzeko berriz ere egunkari 
kuttunaren bidez bi enpresa pribatu lanean hasiko direla bertan. Hau errespetu falta 
izugarria iruditzen zaigu.  

Gobernantza alderdikoi eta harroxkoa ere egunerokoan jasaten dugu Batzar Nagusietan, 
Mahaian, batzordeetan edo bilkuretan. Beraz, argi esan dezakegu parte hartzean, 
gobernantzan eta gardentasunean okerrera egin dugula nabarmen legealdi honetan.  

Segundo ejemplo: ¿En esta Legislatura qué nos ha ofrecido el Señor Gonzalez en los 
Servicios Sociales de Araba? Titulares a bombo y platillo, pero detrás de los slogans, ¿qué 
nos encontramos? Un desmantelamiento de lo público brutal. Vacían San Prudencio para 
abrir Arabarren ¿Cual se cargarán para abrir Arabarren 2?  Nos presentan estas nuevas 
residencias como la solución a todos los problemas, cuando solo va a atender a un 5% de 
las personas usuarias totales. Araba, en otro tiempo pionera en la atención pública a las 
personas mayores, apuesta con este Gobierno por eliminar plazas públicas de calidad para 
favorecer el negocio en la atención a las personas mayores. Llevan tres legislaturas 
creando e impulsando en nuestro Territorio plazas privadas. Hemos pasado de una 
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distribución de 70% de plazas públicas y 30 % de privadas hace 25 años, a tener a día de 
hoy un 65% de privadas y un 35% de públicas. Unas plazas privadas de las que solo el 9% 
están concertadas, y en las residencias que se concierta nunca suponen más de la mitad 
de la plazas, conviviendo en una misma residencia plazas con y sin concierto, cuestión 
absurda y que además dificulta y entorpece  el seguimiento y control de los baremos de 
calidad.  

Todo lo confían a las Prestaciones Económicas Vinculadas al Servicio, es decir, a los 
famosos cheques servicio. A los que la mayoría de las personas demandantes se acogen 
ante la casi imposible tarea de conseguir una plaza pública, obligándolas a optar por una 
plaza privada. Elección que dependerá de la capacidad económica de la familia para optar 
por una residencia de 1ª, 2ª o 3ª. Y no acaba aquí la cosa, porque las trabajadoras 
cuidadoras se encontrarán con un salario vergonzoso que no llega a los 1.000 euros brutos, 
500 euros inferior que sus homólogas bizkainas o gipuzkoanas, eso sí, trabajando además 
más horas. Por no hablar de las listas de espera en discapacidad y salud mental. 

La evaluación del Plan Estratégico y del Mapa de Servicios Sociales, arroja unos datos muy 
preocupantes, para el 2018 dice que se tenía que haber creado 22 plazas en centros 
residenciales para personas con enfermedad mental, ¿cuántas plazas se han creado? Ayer 
anunció nuevas plazas para atender a personas con diversidad funcional. Pero no son en 
absoluto suficientes para las necesidades que adelantaba su propio Plan hace tres años. 
Llegan tarde y son claramente insuficientes ¿Cuánto más tienen que esperar las familias 
con chavales y chavalas con dependencias altísimas en casa sin más atención y sin el 
cuidado especializado que necesitan? ¿Qué les decimos a las personas presas que llevan 
esperando meses para poder salir de permiso porque su Gobierno ha eliminado todos los 
recursos específicos para personas presas en Araba? 

¿De verdad cree, señor González, que puede venir un año más y decir que los servicios 
sociales van bien sin ponerse rojo? Atzo esan zenuen laster konpon daitekela egoitza 
pribatuetako konbenioa. Hori errazteko eta egoitzen egoera kaotikoa zuzentzeko eta 
arautzeko ostiralean bertan aurkeztu genuen Erresidentzien Kontzertaziorako Foru Araua. 
Espero dugu benetan zure gobernuak aintzat hartzea, eta bidea ematea eztabaidatu eta 
talde guztiek ekarpenak egin ahal izateko, bestela zure atzoko elkarlanerako gonbidapena 
hutsaren hurrengoa izango litzateke, guztiz antzua.  
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Zuen gobernantza eskasaren hirugarren adibidea da Arabako berriztagarrien zabaltze 
kaotikoa. Zaila da gauzak okerrago egitea, eta txarrena da, hain trakets jokatzea 
ezinbestekoa den trantsizio energetikoarekin. Hasteko, eman behar dizut ongietorria 
berriztagarrien bidera etortzeagatik, 10 urtez geldi egon ostean eta atzo arte gasaren 
bidea goraipatu ondoren. Ez da berri txarra. Baina, ezin da berandu iritsi, eta orain 
arrapaladan txeke zuria ematea oligopolio elektrikoari makro prake eolikoak edo 
fotovoltaikoak haiek nahi duten lekuan eta moduan jartzeko, berdin da babestutako 
mendiak izan, Natura 2000 sarea izan edo nekazaritza lur emankorrak izan.  Dena makroa 
behar du: 200 metroko altuera duten errotak, 100 hektareako eguzki plakak. Dena 
presaka, planifikaziorik gabe eta kontsensu zabala bilatu gabe.  

Denak Araban behar dute. Nonbait, norbaitek erabaki du Araba salgai dagoela, landa 
eremu aberatsa, balio eta eremu handiko mendiak eta herri txikiak dituelako, ote?. Eta 
horren aurrean Diputatu Nagusia, lurraldea babestu beharrean, txalotzea eta harro 
dagoela esatea baino ez zaio okurritzen. Auzolotsa sentitzen dut. Lortu duzue afekzioa 
jasaten duten herri, kontzeju eta udal gehien-gehienek, 50 baino gehiagok makro zentral 
horien aurka bozkatzea. Azkena, Duranako Kontzejua. Duintasun lezio bat emanez, 
nahiago izan dute mutinazioanalaren diruari muzin egitea eta euren lurrak, nekazariak eta 
paisaia babesteko. Oraingoan kasu egingo diezue kontzeju eta udalei? Mesedez, gauzak 
beste modu batean egin daitezke eta egin behar dira. Jasangarritasunaren izenean dena 
ez du balio.  

Y, por favor, no siga usando la misma falacia una y otra vez diciendo que solo hay 2 
opciones: o aceptar todos los macro parques de Iberdrola y compañía, o si no, rechazar las 
renovables. Lo puede repetir mil veces, pero decir eso es faltar a la verdad. Usted sabe que 
hay otra opción, más lógica, más sensata, y mucho más democrática. Que pasa por 
impulsar una planificación pública, con un amplio consenso, como el conseguido en Araba 
hace 10 años con el Plan Mugarri, respetando la biodiversidad y evitando destrozar montes 
de gran valor o industrializar tierras agrícolas fértiles, impulsando el autoconsumo, la 
democratización de la energía y las comunidades energéticas, además de parques en 
zonas antropizadas o de poco valor. 

Es curioso que el Gobierno Español acaba de anunciar ayudas de 100 millones para 
comunidades energéticas, que Castilla-León financie el 85%, y que en Araba, donde cada 
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vez hay más pueblos y concejos queriendo constituir comunidades energéticas, hayan 
presupuestado para este año la irrisoria cantidad de 44.000 euros para 12 solicitudes, y 
que además todo un director foral se pase por los pueblos desanimando y poniendo palos 
para su desarrollo. Ni una sola palabra, ni propuesta para iniciativas de autoconsumo o 
para el impulso de comunidades energéticas. 

 Una cuarta cuestión, ayer habló de recuperación económica y empleo. Pero se limitó a 
contarnos inversiones e instalaciones de nuevas empresas y proyectos. Que no está mal, 
pero se olvidó por completo de la precariedad laboral, del paro femenino y joven, de los 
que peor lo están pasando, de las personas en exclusión o riesgo de exclusión. Otra vez se 
olvida de las débiles, de los de abajo.  

Se le ve el plumero, igual que le ocurre en el conflicto de Tubacex, tomando parte a favor 
de la patronal, como viene siendo costumbre. Usted y su Gobierno muestran un desapego 
más que evidente a las reivindicaciones de los sindicatos vascos y muy especialmente de 
la Mayoría Sindical Vasca. Nunca le vemos en ninguna movilización sindical y nunca le 
leemos u oímos declaración alguna que sugiera un mínimo afecto o empatía con las 
reivindicaciones sociolaborales de los y las trabajadoras alavesas. Y esto ha sido 
especialmente significativo y doloroso en el caso de Tubacex. 

EAEko Auzitegiak argi utzi du enpresak berak puztu zituela galerak, eta kaleratzeak ez 
daudela justifikatuta. Zergatik ez diozu eskatu enpresari ebazpena betetzea eta 
kaleratutako langileak onartzea? Zure jarrera eta Tapiarena iraingarria da langileentzat. 
Enpresaren alde egin duzu disimulurik gabe, jakin arren ez duela arrazoirik. Hau da zure 
errezeta ekonomia suspertzeko? Kaleratzeak erraztea, multinazionalak gustora egon 
daitezen? Foru Gobernu hau epel, oso epel jokatu du beste zenbait lan gatazkatan edo 
krisiak jotako sektoreekin. Lan prekarizazioaren aurka, kontratu zaborren aurka eta 
enplegu duina sortzeko zerbait egin du Gobernu honek?  

En cuanto a política agraria o alimentaria, más de lo mismo. Inacción, pasividad y 
resignación del gobierno foral ante una crisis sin precedentes para el sector ganadero. Un 
sector que hace aguas, que solo lucha para sobrevivir ante una subida alarmante de los 
costes de producción, que ya no deja margen para aguantar. Y veremos cómo ustedes 
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siguen poniendo parches pero sin ofrecer alternativas de futuro a este sector esencial que 
parece no serlo tanto. 

 Pero no solo eso, el departamento sigue inmóvil ante la emergencia climática que ya está 
aquí, sin ninguna ambición ni plan para avanzar hacia un mayor abastecimiento de 
productos locales, disminuir la huella ecológica y en la cada vez más necesaria transición 
agroecológica. La cadena alimentaria actual es totalmente petroleodependiente. 
Producimos materias primas para exportar, mientras importamos materias primas para 
comer con un inasumible gasto energético. Un escenario actual incoherente e insostenible 
que ustedes se empeñan en no mover, aunque la realidad obligará a readaptarlo si 
queremos mantener el territorio tal y como lo conocemos. Es probable que haya 
problemas de abastecimientos también de alimentos en un futuro próximo. ¿Va a seguir 
parado como hasta ahora? ¿Va a seguir el Departamento de Agricultura anclado en el siglo 
XX, sin ninguna ambición y despreciando una estrategia local agroalimentaria para 
Araba?¿Y eso de Araba sin Glifosato? ¿Le suena? ¿Sabe que Europa ha marcado como 
objetivo que el 25% de la producción agraria sea ecológica para el año 2030? 

Solo un apunte en relación a Rioja Alavesa y a la producción de uva y vino. Sr González, ya 
es hora de que sea sincero y diga cuál es su plan para la comarca. Lo de su denominación 
propia dentro de La DOC Rioja aunque suene bien, usted sabe que es una realidad 
inventada, que no va a ocurrir. Tenemos un sector autónomo, emprendedor, con ganas de 
trabajar y preparado, pero eso no será suficiente si la administración vasca y alavesa no 
pone de su parte y apoya de forma incondicional y prioritaria a las bodegas pequeñas y 
familiares, y si no controla que las grandes corporaciones cumplan la ley y paguen un 
precio justo que asegure un futuro digno a quienes hoy están vendimiando. 

¿Sabe lo que va a ocurrir si no cambiamos de gobierno? Que la Diputación va a incumplir 
los objetivos marcados por Europa en su programa de la granja a la mesa. Como viene 
incumpliendo año tras año los objetivos europeos en reciclaje y recogida selectiva. Hace 
tres años aprobamos un plan que es papel mojado como ya predecimos. El propio 
Observatorio de Residuos de Diputación en su reciente informe habla de fracaso. No solo 
incumplimos el objetivo de llegar a un 50% de reciclaje en el 2020, es que hemos 
empeorado, y estamos en un vergonzoso 30%. Pero nadie asume responsabilidades, ni el 
fracaso. Todo es marketing verde: verde por fuera y gris por dentro. Y esto en un 
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departamento como el de medioambiente, estratégico en estos tiempos de emergencia 
climática. Lamentable.  

En cuanto a la fiscalidad del territorio también vamos para atrás. Cada vez es más 
regresiva, cada vez más de derechas. Tiene un nombre: paradigma neoliberal. Ni rastro de 
las supuestas políticas de izquierda socialistas. En la cola de la solidaridad y cooperación 
internacional. Somos los que menos aportamos de todas las instituciones vascas. Los 
números no engañan. Su modelo fiscal está mucho más cerca de Isabel Diaz Ayuso que de 
Angela Merkel y desde luego alejadísimo del de la socialdemocracia escandinava. Y a su 
socio de Gobierno no parece importarle demasiado. 

 En su entrevista dominical usted decía: “Alava debe mirar a los países más avanzados de 
Europa”. Esos países tienen una presión fiscal media 8-9 puntos mayor. Míreselo. Si no 
afronta con rigor una fiscalidad más justa, donde aporten más los que más tienen, y 
similar a esos países a los quiere parecerse, será un querer y no poder, y seguirán haciendo 
aguas sus políticas en lo social y lo público.   

Memoria historikoa bezalako gaietan atzera goaz, ausardia falta nabarmena da. Erabateko 
dezepzioa izan da Foru Gobernuak, gure taldeak proposatutako Frankismoaren biktimen 
bulegoa eta txostena egin ostean, gizateriaren aurkako krimenen kereila baztertu izana. 
Ez dugu ulertzen. Justiziarik gabe, oroimena hanka motz geratzen baita. Zaramagako 
memoriala aipatu zenuen atzo, baina zain jarraitzen dugu.  Uda baino lehen fundazioa 
aukeztu behar zen, baina oraindik ez dugu berririk. Edozien modutan, Martxoak3ko 
elkartearekin eta gainontzeko taldeekin elkarlanean egitea espero dugu.  

Ausardia falta bera topatu dugu burujabetzaren aldeko politika edo ekimenetan. Oraingo 
Batzar Nagusien osaera inoizko soberanistena izan arren, ez da inongo aurrera pausurik 
eman. Ez dut ulertzen Forondoan igandean estatus politiko berria eta autogobernuaren 
garrantzia azpimarratzea eta atzokoan ez eskaintzea hitz bakar bat ere. Alderdi egunekoa 
postureo hutsa izan ote zen orduan?  Zoritxarrez, honetan ere atzera goaz. Gobernu hau 
kontserbadorea izateaz gain, gero eta epelagoa da soberanismoaren defentsan. 
Trebiñuren auzia konpontzeko ere, momentuz ez da ezertxo ere aurreratu. 

Elkarbizitza eta bizikidetzan sakontzen jarraitu beharra dugu, modu integral eta zabalean, 
biktima guztiak errespetatuz, eta sexo, arraza eta pentsaera aniztasuna bermatuz. 
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Horregatik atzokoan faltan bota genuen Diputatu nagusiak ez egitea inongo 
aipamenik  azken boladan  gure kaleetan ematen ari den eraso homofobo edo transfoboen 
gorakada kezkagarriari.   

En Equilibrio Territorial y despoblamiento. Una de cal y otra de arena. Valoramos la todavía 
incompleta implementación de la banda ancha en el territorio. Pero en el tema de 
despoblamiento y revitalización nos han defraudado: empezaron apuntando cosas 
interesantes, pero han sido incapaces de avanzar y de hacer un plan integral que aborde 
el despoblamiento. 

Arabako Diputazioa geldo dago, geldi, motel, lo antzean. Ez dut esango dena gaizki egin 
duzuenik, baina kritikoak izan behar gara zure gobernuaren deribarekin. Azken 
hilabeteetan, ordea, ez gara mugatu kontrol lana egitera: hainbat plan eta ekimen 
aurkeztu ditugu elkarlanean Arabak aurrera egin dezan. Ordu askotako lana izan da eragile 
ugarirekin kontrasteak egin ostean. Horregatik mingarria izateaz gain, gezurra da 
igandean egunkari batean Diputatu Nagusiak esandakoa. Hitzez hitz honako esan zuen: 
“La izquierda abertzale tiene una hoja de ruta e intenta aprovechar todas las 
oportunidades que se le presentan para hacer oposición. Me parece legítimo, pero la 
oposición hay que hacerla con proyectos constructivos y sinceramente eso no lo veo” 

Usted sabe que esto no es cierto, se lo hemos demostrado muchas veces, pero claro, hay 
que utilizar el tópico de siempre, el gobierno construye y la oposición destruye. La cuestión 
es desprestigiar a la oposición, aunque sea faltando a la verdad. González jauna badakizu 
hau ez dela egia. Memoria arazoak dituzunez, antza, bergogoratuko dizkizut legealdi 
honetan aurkeztutako proiektuak, den-denak modu eraikitzailean eta elkarlanerako 
irekiak.      

Hasteko gogoratu behar dizut pandemiaren lehen hilabeteetan etengabe lanean egon 
ginela ekarpenak eta proposamenak egiten. Mahai bat sortzea ere proposatu genuen, 
baina alferrik.   

Nosotras nos remangamos, y nos ponemos a trabajar. Elaboramos el Plan Estratégico para 
el cuidado de las personas mayores Bizi On. Documento trabajado con más de 40 
personas, con sindicatos, con familiares, con trabajadoras. Eso es auzolana: planificar 
entre todas los cuidados para las personas mayores en Araba. La semana pasada 
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registrábamos una propuesta de Norma Foral de Concertación de residencias para 
personas mayores, otra propuesta más, que esperamos no se choque con su cómoda 
mayoría absoluta y entre todos los grupos junteros dotemos a nuestro territorio de una 
normativa que iguale condiciones de cuidados y condiciones laborales en las residencias 
privadas. La pelota está en su tejado, señor González. 

Trantsizio energetikoaren erronkari erantzuteko ekainean aurkeztu genuen Araba Zero 
Karbono plana, hain zuzen ere. Honela, 2050 urtean edo lehenago Araba karbonorik 
gabeko lurraldea izateko gure bide orria aurkeztu genuen. 2030 urterako ezarri dugun 
helburua da energia kontsumoa %30 murriztea eta %35 berriztagarria izatea. Plan 
honetan zehazten dugu nola lortu helburu hori. Klima larrialdiak behartzen gaitu urrats 
sendoak ematera. Baina ondo egin behar da. Adostasun zabala, planifikazio egokia, kontrol 
publikoa, demokrazia energetikoa eta ondare naturala babestea dira edozein plangintzak 
barne bildu behar dituen elementuak.  

Europako Funtsei dagokienez, aurreko urtearen bukaeran 8 egitasmo aurkeztu genituen, 
gure iritziz estrategikoak Arabako etorkizunerako eta bat egiten dutenak lurraldeak dituen 
hiru erronka nagusiekin: Gigafactoria de baterías de estado sólido, reciclaje de materias 
primas críticas, polo biotecnológico, revitalización y descarbonización de los polígonos 
industriales, centro de investigación para la diversificación y transición agroecológica, tren 
de cercanías para el corredor de Álava central, plan para la recuperación de las masas de 
agua y una nueva red de ambulatorios sociales. 

También en junio del pasado curso, EH Bildu presentó el plan Ernaberri Aiaraldea. Plan 
para la reactivación de la delicada situación socioeconómica de Aiaraldea. Elaborado desde 
y para la comarca, y que se encuentra en fase de contraste y debate con agentes y 
colectivos de Aiaraldea. En este plan se define una dirección estratégica para la comarca 
y propone 10 proyectos tractores a financiar a través del plan Berpiztu. 

Así mismo,  hemos presentado varias propuestas unidas a la producción y consumo de 
alimentos que ustedes no han querido aceptar o que si lo han hecho, como la estrategia 
agroalimentaria, ha sido para meterla en un cajón. Después de esta crisis, preparar el 
camino hacia la soberanía alimentaria, unido a transiciones agroecológicas, es más 
necesario que nunca, y la sociedad así lo está demandando. Hemos propuesto la 
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creación  de un Consejo Alimentario que reflexione sobre el presente y futuro de la 
alimentación en el territorio, que ayude a revitalizar el 1. sector, que impulse el consumo 
local, facilitando transiciones agroecológicas, y que ponga en marcha definitivamente un 
centro de formación e innovación en Eskalmendi. Nos alegramos, por cierto, del anuncio 
de ayer de impulsar Eskalmendi como referencia agroecológica. Estamos dispuestos a 
colaborar. 

Fiskalitatean aurkeztu genuen foru arau bat Eliza Katolikoak oraindik ere IBI-aren zergan 
dituen pribilegioak behingoz desagerrarazteko, estatuko beste leku batzuetan egiten ari 
den moduan: gure harridurarako eta zuen lotsarako, eta bereziki PSEren lotsarako, atzera 
bota zenuten. Une hau aprobetxatu dut jakinarazteko laster beste foru araugai bat 
aurkeztuko dugula, IBIan, Ibilgailuen Zergan eta ICIOn hainbat aldaketa egiteko: Arabako 
toki erakundeen finantziazioa hobetzea ekitate fiskalaren aldetik, eta trantsizio 
energetikoa fiskalitatetik ere sustatzea. 

Además de las propuestas realizadas en el tema de la vivienda, vamos a proponer la 
elaboración de un Plan Foral que, en colaboración con las EE. LL. del territorio, promueva 
la realización de Planes Integrales de Rehabilitación Urbana en todos los núcleos poblados 
de Araba, con el fin de presentarlo al Plan de Recuperación,Transformación y Resiliencia, 
en su Componente 2, del Gobierno de España. 

Se trata de estudiar, valorar y proponer las necesidades urbanísticas de cada núcleo en 
temas como la vivienda y su rehabilitación, el comercio, el ocio de su población, los 
servicios públicos. Esto lo hacemos ante la inacción del Departamento de Reto 
Demográfico, que lleva haciendo estudios más de dos años, sin presentar ninguna 
propuesta concreta para la puesta en valor de la zona rural alavesa, sus pueblos y 
habitantes. 

Jarrai nezake gure taldeak egindako beste proposamen gehiagorekin. Argi esan nahi dut 
jarraituko dugula kontrol lana egiten, behar denean kritika gordina eginez, baina honekin 
batera, proposamen eraikitzaileak egiten jarraituko dugu ere. Elkarlanean sinisten 
dugulako, eta badugulako proiektua eta bide orria Arabarako. Egia da, etsigarria dela gure 
proposamen aurrean Foru Gobernuaren jarrera itxia zenbaitetan, eta mespretxuzkoa 
besteetan. Baina jendarteari, eragileei, eta pertsona orori zor diogulako segituko dugu 
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lanean. Araba aldatzen ari da, dinamiko eta bizia da, eta arabarrok, ezkerraren bidetik eta 
burujabetzan sakonduz, bestelako gobernantza eta gidaritza merezi dugu. Gu prest gaude 
horretarako.   

 


